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اسحـق ارزانـی

اقتصادی

گروه اقتصادی - مســعود پل مه 
درباره فرســودگی تجهیزات بندری 
و کاهش ســرعت عملیات بندری به 
دلیل نبود تجهیزات پیشــانی بنادر به 
ویژه بنادر جنوب کشور اظهار داشت: 
در حــوزه بندر به صــورت عمومی با 
مشــکل تجهیزات مواجه هســتیم و 
عمده تجهیزات قدیمی هستند یا دچار 

استهلاک بالایی شده اند. از آنجایی که 
نمی توانیم به سرعت قطعات مورد نیاز 
برای تعمیر و نگهداری این تجهیزات 
را تامین کنیم با این مشــکلات فعلی 
مواجه هســتیم و تجهیزات بندری از 
جمله جرثقیل ها متوقف می شوند. دبیر 
انجمن شــرکت های کشتیرانی درباره 
وضعیــت تجهیزات بندر امام به عنوان 
بندر تخصصی که کشتی های حامل بار 
فله که عمدتا کالاهای اساسی و نیازهای 

ضروری کشور هســتند را می پذیرد، 
گفت: بندر امام تنها بندر اصلی کالاهای 
فله  کشور است و 35 پست اسکله دارد 
که این تعداد اســکله همیشه مشغول 
به کار هســتند. بعضا کشــتی هایی به 
دلیل مشــکلات اسنادی از جمله ثبت 
سفارش، بانک و ... متوقف می شوند و 
عملا بندر هچ نقصی در ارایه خدمات 
ندارد اما تجهیزات پیشانی بندر قدیمی 
دارند. متاســفانه جرثقیل گنتری کرین هســتند به تعمیر و تعویض قطعه نیاز می شــوند و زودتر از تجهیزاتی که نو اســت و به همین دلیل دچار استهلاک 

و مکنده ها تماما خارجی هســتند و از 
ایــن لحاظ که مصرف کمتــری دارد، 
برای مجموعه و شــرکت های ایرانی 
توجیه پذیر نیست که نسبت به ساخت 
آنهــا اقــدام کنند چراکه ســاخت آن 
هم به تکنولوژی بســیار بــالا و هم به 
نگهداری ویژه نیاز دارند در حالیکه در 
کشور مصرف زیادی هم ندارند و تنها 
مصارف آنها در بنادر اســت و مصرف 

چندگانه ندارد. 
از ســوی دیگر به دلیل تحریم ها 
بــه فرض اینکــه این تجهیــزات در 
داخل تولید شــوند، امــکان صادرات 
آنها وجود نــدارد چراکه هر بندری از 
این تجهیزات تولید ایران اســتفاده در 
تهدید اعمال تحریم ها قرار می گیرد و 
غالبا احتمال دارد از خرید این تجهیزات 
هم استقبالی نشود از این رو توجیه پذیر 
نیســت، این تجهیزات بومی ســازی 
شوند. البته قطعاتی از این تجهیزات در 
کشور ساخته شده اما از جمله قطعات 
استراتژیک نیستند. تجهیزات پیشانی 
تجهیزات بســیار گرانبها و ارزشمندی 
هستند از خارج از کشور تامین می شوند 
و عمدتا هزینه های تعمیرات و نگهداری  

آنها بالاست، در نهایت با متوقف شدن 
هر یک از این تجهیزات سرعت تخلیه 

و بارگیری کاهش پیدا می  کند.
پل مــه درباره ســرعت تخلیه و 
بارگیری در ایران نســبت به استاندارد 
جهانی آن اظهار داشــت: اســتاندارد 
زمان تخلیه در بنادر کشورمان بسته به 
وضعیت زمانی از 12 تا 18 تخلیه کانتینر 
در یک ساعت بوده، در حالیکه حداقل 
آن در دنیا تخلیه 26 کانتینر در ســاعت 
اســت. طبیعتا اگر در بندری جرثقیل 
گنتری کرین کار کند، ســرعت تخلیه 
افزایش پیدا می کند اما در این شــرایط 
مجبور هستند با 2 جرثقیل کار کنند. البته 
باید توجه داشــت که به همین تناسب 
ورودی کشتی ها از لحاظ ظرفیت و تناژ 
کمتر شــده و بخش قابل توجهی از بار 
کانتینر با شناور های کوچک زیر هزار  
TEU  وارد کشور می شود که این خود 
باعث اخلال در علمیات بندری می شود 
چرا که تعداد علمیات بندری را افزایش 
می دهد و در پهلودهی و یدکش دچار 
مشکل می شویم و همین باعث می شود 
که کشتی ها مدت بیشــتری را معطل 

تخلیه و بار گیری شوند.

دبیر انجمن شرکت های کشتیرانی مطرح کرد:

از توقف جرثقیل بنادر
 به دلیل تعمیرات و نبود قطعات 

تا استهلاک تجهیزات بندری
دبیر انجمن شرکت های کشتیرانی اظهار داشت: از آنجایی که نمی توانیم به سرعت قطعات مورد نیاز برای تعمیر و نگهداری
 این تجهیزات را تامین کنیم با این مشکلات فعلی مواجه هستیم و تجهیزات بندری از جمله جرثقیل ها متوقف می شوند.

مدیر سامانه خودنویس مطرح کرد؛

مردم می توانند معاملات ملکی خود را 
به صورت رایگان در سامانه خودنویس ثبت کنند

با امضای قرارداد سامانه یکپارچه فروش فرودگاهی )سیف( محقق شد؛

گروه اقتصادی - مدیر سامانه خودنویس گفت: مهم ترین مزیت سامانه 
این است که مردم به صورت 2۴ ساعته می توانند به طور رایگان و بدون مراجعه به 
بنگاه، ملک خود را معامله کنند و از سراسر کشور قادرند تا اسناد خود را در سامانه 
ثبت کرده و کد رهگیری دریافت کنند. مهدی ساسانی، مدیر سامانه خودنویس، 
درباره چیستی سامانه خودنویس گفت: »سامانه خودنویس نسخه جدید سامانه 
ثبت معاملات املاک و مستغلات است. رونمایی از سامانه جدید تحت عنوان 
خودنویس، به خرداد ماه سال 1۴۰2بازمی گردد. ذکر این نکته لازم است که تا 
پایان سال 1۴۰2 تمام قراردادهای اجاره روی این سامانه بارگزاری شده است. 
از ابتدای ســال 1۴۰3 و همزمان با قطع شدن دسترسی به نسخه قدیمی سامانه 
دسترسی مردم و مشاورین املاک به سامانه خودنویس فراهم شد« ساسانی در 
ادامه افزود: »بنا بود خرداد ماه امسال، از قراردادهای خرید و فروش هم رونمایی 
کنیم که با شهادت آیت الله رئیسی مصادف شد اما اکنون این سامانه در دسترس 
عموم قرار گرفته اســت و کلاس های آموزشــی آن هم برای مشاورین املاک 

درحال برگزاری است«
هم خودنویس، هم کاتب از دســتگاه های یکســان استعلام 

می گیرند
وی در رابطه با نگرانی های مردم از شــرایط ثبت معاملات در این سامانه 
توضیح داد: »در برخی رسانه ها گفته شده که برای ثبت معاملات در این سامانه، 
ابتدا باید همه املاک خود را معرفی نمایند. شــایان ذکر اســت که قانون الزام به 
ثبت و قانون ساماندهی بازار اجاره، تقریبا بطور هم زمان به دولت ابلاغ شدند. بر 
اساس قانون ساماندهی بازار اجاره، اگر افراد ملکی را اجاره بدهند و کد رهگیری 
دریافت نکنند، درصورتیکه به هر روشی شناسایی بشود،  حتی اگر مستاجر در 
آن باشد، به عنوان خانه خالی شناخته می شود. این به معنای آن است که مالیاتی 
کــه به خانه های خالی تعلق می گیرد، به این خانه ها نیز تعلق خواهد  گرفت«.

مدیر سامانه خودنویس در ادامه اظهارات خود گفت: »سازمان ثبت اسناد کشور 
برای ثبت رســمی معاملات دو ابزار دارد؛ یکی سامانه کاتب و دیگری سامانه 
خودنویس. هر دو ســامانه دسترسی یکسانی برای گرفتن استعلام های لازم از 
دستگاه های مربوطه دارند. وجود خواهد داشت، هیچ تفاوتی بین سامانه کاتب 
و ســامانه خودنویس وجود ندارد. هر دو سامانه استعلامات خود را می گیرند. 
استعلام اصالت سند از سازمان ثبت و احراز اهلیت از قوه قضائیه انجام خواهد 

شد.«
مهدی ساسانی در خصوص آمار معاملات ثبت شده در این سامانه گفت: 
»از خرداد ماه تا کنون هزار قرارداد خرید و فروش در سامانه خود نویس ثبت شده 
است. بخشی از این آمار توسط مشاورین املاک به ثبت رسیده است و بخش 
دیگرِ آن توسط مردم« ساسانی در پاسخ به سوالی پیرامون مزایای این سامانه بیان 
کرد: »مهم ترین مزیتی که این سامانه دارد این است که هرگاه مردم بخواهند به 
شیوه ای غیر از مراجعه به بنگاه، ملکی را معامله کنند، خودشان می توانند بطور 
رایگان و از سراسر کشور اسناد خود را در این سامانه ها ثبت کنند. بهترین مثال 
برای این وضعیت، املاکی است که بین خانواده ها معامله می شود. البته باید توجه 
داشت که این سامانه ها فقط پیش نویس ثبت می کنند و مردم برای تبدیل اسناد 
خود به اسناد رسمی باید یک مراجعه به دفتر اسناد رسمی داشته باشند. امکان ثبت 
معاملات در سراسر کشور بطور شبانه روزی برای شهروندان فراهم شده است. 
افزون بر این، تیم پشتیبانی این سامانه، به صورت تمام وقت آماده پاسخگویی به 

سوالات شهروندان هستند.«

گــروه اقتصــادی - مجموعه 
مقررات ارزی در راســتای حل چالش 
پرداخت هزینه دموراژ کشتی از سوی 
بانــک مرکــزی اصلاح شــد. فعالان 
اقتصادی در حــوزه تجارت خارجی 
برای حمــل کالا قراردادهــای اجاره 

کشتی، کانتینر و … منعقد می کنند. 
در ایــن قراردادها بندی با عنوان 
زمــان مجاز بارگیــری و تخلیه تعیین 
می شود و در مواردی که مدت بارگیری 
یا تخلیــه از حد معین، تجــاوز کند، 
اجاره کننده که ممکن اســت خریدار 
یا فروشــنده کالا هم باشد، به ازای هر 
روز توقف اضافی، مبلغی مشخص به 
صــورت ارزی به عنوان هزینه دموراژ، 

بابت خسارت عدم انجام تعهد به مالک 
کشتی و کانتینر می پردازد. در سال 13۹۷ 
و به دنبال محدودیت های ارزی، بانک 
مرکزی بخشنامه ای را ابلاغ کرد مبنی بر 
اینکه امکان تأمین و تخصیص ارز برای 
پرداخت هزینه دموراژ از ســوی بانک 
مرکزی وجود دارد. به دنبال آن سازمان 
امــور مالیاتی هم بخشــنامه ای درباره 
پذیرش این مبلغ به عنوان هزینه مؤدیان 
صادر کرد تا مالیات اضافه ای از این افراد 
دریافت نشود. با این وجود برای تأمین 
ارز این بخش، ســرفصل مشخصی در 
ســامانه جامع تجارت تعریف نشد و 
چون اســناد لازم برای احراز پرداخت 
هزینه دموراژ وجود نداشــت، سازمان 

امور مالیاتی هم نتوانســت این مبلغ را 
بــه عنوان هزینه در نظر بگیرد. بنابراین 
فعالان بخش خصوصی با چالش مواجه 

شدند.
در ادامه، امــکان تهیه ارز نیمایی 
بــرای هزینه دموراژ دیرکرد کشــتی با 
کد تعرفه ۹۹۴2۰۰۰۰ در سامانه فراهم 
شــد؛ اما همچنان به دلیل شفاف نبودن 
فرایند تخصیص ارز و عدم قبول سازمان 
بنــادر و دریانوردی برای تأیید وقوع و 
همچنین مبلغ دمــوراژ، واردکنندگان 
مجبور به حوالــه ارز مربوطه خارج از 
شــبکه بانکی و صرافی ها شدند و این 
اقدام موجب شد تا پرداخت این ارقام 
در حــوزه مالیاتی مــورد پذیرش قرار 

نگیرد. در بند )و( قســمت اول بخش 
دوم بخشنامه مقررات ارزی چنین آمده 
اســت که »بابت محمــولات وارداتی 
توســط ناوگان خارجــی در صورت 
درخواست واردکننده پرداخت هزینه 
 )Demurrage Clause( معطلــی
بابــت کالاهــای موضــوع اعتبارات 
اسنادی/ثبت وصولی )بروات( اسنادی 
و حواله هــای ارزی در مقابــل ارائــه 
صورت حســاب و مستندات مربوطه 
)سند ترخیص یا صورتحساب مبادله 
کانتینر( یا درخواســت تأییدیه وقوع 
و مبلــغ دمــوراژ از ســازمان بنادر و 
دریانوردی وزارت راه وشهرســازی از 
محل منابع ارزی واردکننده و منابع ارزی 

دیگران با رعایت مفاد پیوســت های 
شــماره 2 و 3 بخــش اول مجموعــه 
مقررات ارزی و از طریق ثبت خدمت 
مرتبط با ثبت سفارش امکان پذیر خواهد 
بود.« این موضوع در جلســات متعدد 
کمیته حمایت از کسب وکار و شورای 
گفت وگو از ســال 13۹۹ بررسی و در 
صدوبیست و یکمین نشست شورای 
گفت وگــو، مقرر شــد ضمن اصلاح 
بخشنامه بانک مرکزی، سازمان بنادر و 
دریانوردی به عنوان دستگاهی که زمان 
وقوع دموراژ را تأیید می کند و شرکت 
کشــتیرانی جمهوری اسلامی ایران به 
عنوان دســتگاهی که نرم نرخ دموراژ 
در دنیا را اعلام می کند از ســوی بانک 

مرکزی پذیرفته و سپس هزینه دموراژ 
در دفاتر مالیاتی شرکت های واردکننده 
پذیرفته شــود. در نهایت بانک مرکزی 
یک تبصره به بند )و( قسمت اول بخش 
دوم بخشنامه مقررات ارزی اضافه کرد، 
مبنی بر اینکه سازمان بنادر و دریانوردی 
پس از دریافت میزان عرف تجاری مبلغ 
دموراژ از مراجــع ذی صلاح از جمله 
شرکت کشــتیرانی جمهوری اسلامی 
ایران با در نظرداشــت مفاد سند حمل 
و قرارداد اجاره کشــتی از جمله الف( 
زمان مجاز تخلیــه ب( لزوم پرداخت 
دموراژ توســط واردکننــده ج( میزان 
هزینه معطلی مندرج در قرارداد، اقدام 

به تعیین و تأیید مبلغ دموراژ کند.

گروه اقتصادی -قرارداد سامانه 
یکپارچه فروش فرودگاهی )ســیف( 
میان شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی 
ایران با یک شرکت ارائه دهنده خدمات 
پرداخت به امضا رســید؛ قــراردادی 
کــه از آن می تــوان به عنــوان قرارداد 
هوشمندسازی فعالیت های تجاری در 
فرودگاه های کشــور و همچنین گامی 
موثر در تحقق نسل چهارم فرودگاه های 

ایران نام برد.
»رضــا نخجوانــی« مدیرعامل 
شــرکت فرودگاه ها در مراسم امضای 
این قرارداد گفت: با امضای این قرارداد 
بســترهای لازم برای هوشمندسازی 
عملیات تجاری در فرودگاه های کشور 
فراهم می شــود و مســافران از راه دور 
می توانند خدمات مــورد نظر خود را 
در فرودگاه های کشور انتخاب و آن را 
خریداری کنند. وی بیان داشت: در واقع، 
این قرارداد یک گام اساسی میان شرکت 
فرودگاه ها و مشتریانش یعنی مسافران 
و همچنین حضور هرچه بیشتر بخش 
خصوصــی در فرودگاه ها محســوب 
می شود. معاون وزیر راه و شهرسازی با 
بیان اینکه با این قرارداد خدمت رسانی 

بــه مردم و مســافران در فرودگاه های 
کشــور بیش از پیش تسهیل می شود، 
اظهار داشــت: اکنون چالش هایی نظیر 
کنترل قیمت در غرفه های فرودگاهی 
و همچنین انتظارات طرف های تجاری 
شــرکت در فرودگاه ها وجود دارد که 
امیدواریم با چنیــن قراردادهایی، این 
چالش ها برطرف شود. وی تاکید کرد: در 
واقع، رسالت شرکت فرودگاه ها ایجاب 
مــی کند که در ارائــه کیفیت خدمات 
فرودگاهی کنترل و نظارت دقیقی داشته 
باشیم تا بتوانیم در فرآیند قیمت گذاری 
و کنترل نرخ ها در فرودگاه های کشور 
برای ارائه خدمات مناســب به مردم و 
مسافران اعمال حاکمیت بیشتری داشته 
باشــیم. نخجوانی با بیان اینکه رویکرد 
مــا در ایــن عرصه، همــان رویکرد و 
فرمایــش رهبر معظم انقــلاب درباره 
عمومی و مردمی سازی اقتصاد و کمک 
به حضور موفق بخش خصوصی است، 
گفت: اکنون رویکرد و رابطه شــرکت 
فرودگاه هــا و ناوبری هوایــی ایران با 
طرف هــای تجــاری در فرودگاه های 
کشور، رابطه موجر ومستاجری است 
که با امضای قرارداد ســامانه یکپارچه 

فروش فرودگاهی )ســیف( رابطه ما با 
شــرکای تجاری خود در فرودگاه ها به 
رویکرد مشارکتی تبدیل خواهد شد تا 
شرکت بتواند سهم خود از محل فروش 
غرفه ها و اماکن تجاری در فرودگاه های 
کشــور لحظه ای دریافت و به حساب 
خــود واریز کند. رئیــس هیات مدیره 
شــرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی 
ایران یادآورشد: با استفاده از این سامانه، 
انضباط مالی بین شــرکت فرودگاه ها 
و شــرکای تجاری برقرار و با اشراف 
اطلاعــات فعالیت تجــاری، کنترل و 
نظارت ما در فرودگاه ها بیشتر خواهد شد 
تا در مسیر تحقق فرآیند هوشمندسازی 
نســل چهارم فرودگاههای کشور، گام 
اساســی برداشته شــود. هدف ما این 
نیســت که شرکت فرودگاه ها خودش 
را جایگزین بخش خصوصی و شبکه 
فروش بلیت پروازهــای هوایی کند، 
بلکه با راه اندازی این سامانه بسترهای 
لازم برای فروش بلیت در فرودگاه های 
کشور در آینده فراهم می شود و امکان 
کنترل نرخ و تراکنش های مالی در این 
بســتر با عنوان فــروش در فرودگاه ها 
بــرای مردم در دســترس خواهد بود. 

این مقام مســئول با بیان اینکه »آنچه در 
فرودگاه ارائه می شــود، امکان اتصال 
به این ســامانه را پیــدا خواهد کرد«، 
اظهار داشــت: قرارداد سامانه یکپارچه 
فروش فرودگاهی )ســیف( می تواند 
حق انتخاب را ما در انتخاب شــرکای 
تجاری در فرودگاه های کشــور بیشتر 
کند و عامل مهمــی در افزایش پایدار 

درآمدهای غیرهوانوردی کشور باشد.
نخجوانــی گفت: اکنون ســود 
غیرعملیاتی شرکت فرودگاه ها از محل 
درآمدهای حاصله به 2۰ درصد رسیده و 
برنامه ما این است که با برنامه ریزی های 
مناسب بتوانیم آن را در فاز نخست این 
قرارداد به 5۰ درصد و در فازهای بعدی 

به بیش از ۷۰ درصد برسانیم.

۲۰۰ طــرح در فرودگاه های 
کشور آماده سرمایه گذاری است

معاون وزیر راه و شهرســازی در 
این مراسم همچنین بر ضرورت افزایش 
ســرمایه گذاری در فرودگاه ها کشور 
تاکیــد کرد و افــزود: اکنون 2۰۰ طرح 
در فرودگاه های کشور )به جز پروژه ها 
و طرح های فرودگاه بین المللی مهرآباد( 
آماده سرمایه گذاری است و این سرمایه 
گذاری ها می توانــد ارزش اقتصادی 
فعالیت های خدمات فرودگاهی را در 
کشور ارتقا دهد و امیدواریم با امضای 
این قرارداد، بسترهای لازم برای تحقق 

این مهم فراهم شود.
قــراردادی بــرای افزایش 
غیرهوانــوردی  درآمدهــای 

فرودگاه های کشور
در ایــن مراســم معــاون برنامه 
ریزی، نظارت و امور اقتصادی شرکت 
فرودگاه ها و ناوبــری هوایی ایران نیز 
گفت: از آنجا که راهبردها و رویکردهای 
مدیرعامل شرکت فرودگاه ها و ناوبری 
هوایی ایران افزایش درآمدهای پایدار 
غیرهوانوردی این شــرکت است، لذا 
در نظــر داریم با امضــای این قرارداد، 
بسترهای لازم برای افزایش درآمدهای 
غیرهوانوردی در فرودگاه های کشور را 
فراهم کنیم. »علی عبدی« افزود: طرفین 
متعهد شــده اند با ایجاد دسترســی به 
اطلاعات و داده های تعیین شده، اجرای 
این قرارداد را با اولویت بندی شــرکت 

فرودگاه ها تسهیل کنند.

مقررات ارزی پرداخت هزینه دموراژ کشتی ها اصلاح شد

گام بلند برای رسیدن به نسل چهارم فرودگاهی و 
هوشمندسازی فعالیت های تجاری این صنعت

بــه دلیــل تحریم ها به فــرض اینکه ایــن تجهیزات در داخــل تولید شــوند، امکان 
صــادرات آنها وجود ندارد چراکه هــر بندری از این تجهیزات تولید ایران اســتفاده 
در تهدیــد اعمــال تحریم ها قرار می گیــرد و غالبا احتمــال دارد از خرید این تجهیزات 
هم اســتقبالی نشود از این رو توجیه پذیر نیســت، این تجهیزات بومی سازی شوند.

 

 

گروه اقتصادی  - عضو کمیســیون 
انــرژی اتاق بازرگانی گفــت: وزارت نیرو 
امسال 15۰ همت درآمد داشته و می توانست 
با این پول باید سرمایه گذاری می کرد، درآمد 
وزارت نیرو با افزایش قیمت برق در بخش 
خانگی و صنایع بالا رفته، چرا سرمایه گذاری 

مناسبی نکرده است؟
حمیدرضا صالحی ، درباره قطعی های 
مکرر برق اظهار داشــت: سال گذشته میزان 
ناترازی کمتر بود با مدیریت و اعمال قطعی 
روی صنایع توانستیم از دوران پیک مصرف 
برق عبور کنیم اما امسال هم گرمای هوا و هم 
ناترازی افزایش یافته و در نتیجه خاموشی به 
منازل هم رسیده است. وی افزود: مشخص 
اســت که سال به سال مصرف برق در زمان 
پیک افزایش می یابد زیرا گرمایش زمین در 
حال افزایش اســت و از طرفی ما در ساخت 

نیروگاه جدید ســرمایه گذاری نکردیم، در 
بخش بهینه ســازی اعمال مدیریت نکردیم 
و پروژه ای برای اجرای نیروگاه اجرا نشــده 
درنتیجه ناترازی بیشــتر می شــود و وقتی 
میــزان تولید تغییر نکنــد و میزان مصرف 
بالا برود ناترازی بیشــتر می شود.  دبیر کل 
فدراسیون صادرات انرژی و صنایع وابسته 
ایران گفت: با اعمال خاموشــی و قطع برق 
صنایع نتوانسته ایم ناترازی و فاصله بین تولید 
و مصرف را کم کنیم، ما امســال از ناترازی 
حدود ۷ هزار مگاوات 5 ســال قبل به حدود 
1۷ هزار مگاوات رسیده ایم و سال آینده از این 

رقم بیشتر هم می شود. 
وی تصریح کرد: وقتی سرمایه گذاری 
نمی کنیم قطعا بایــد روی ولتاژ و فرکانس 
برنامه هایی اعمال کنند و قطعی و خاموشی 
به منازل می رسد و این ناشی از ناپایدار بودن 

شــبکه های برق، افت ولتاژ و فرکانس پایین 
اســت، باید روی ترانسفورماتورهای فوق 
توزیع و فشــار قوی و ترانسفورماتورهای 
توزیــع ۷۰ تا 8۰ درصد بارگذاری شــود و 
اگر بیشــتر شود حادثه رخ می دهد و مجبور 
می شوند که اعمال خاموشی کنند. صالحی 
ادامه داد: نمی توانیم از یک ترانســفورماتور 
کــه صد در صد ظرفیت دارد 11۰ درصد بار 
بگیریم زیرا منجر به آتش ســوزی می شود، 
وقتی میزان مصرف بالا می رود به دستگاه ها 
فشــار وارد شده و از کار می افتند. سوال این 
است  که چرا ما باید به جایی برسیم که مجبور 
باشــیم بیش از توان شبکه مصرف داشته و 

منجر به خاموشی شویم؟ 
وی در ادامه با بیان اینکه اعمال خاموشی 
در منازل نشان دهنده حاد شدن شرایط فعلی 
است، تاکید کرد: باید فکری به حال آینده کرد 
امیدوارم وزیر آینده ضمن پذیرش مسئولیت 
خود نســبت به این موضوع؛ راه حل داشته 
باشد و مشــکل ناترازی برق را سال به سال 
کمتر کند اگر وزیر آینده بتواند سال آینده این 
ناترازی را به 15 مگاوت و هر سال درصدی 
از آن را کاهش دهد می توانیم بگوییم کارنامه 
خوبــی دارد اما اگر بنا دارد رویکرد کنونی را 
ادامه دهد سال آینده این ناترازی به 2۴ هزار 
مگاوات هم می رسد. عضو کمیسیون انرژی 

اتــاق بازرگانی گفت: اکنون میزان نیاز از ۷۹ 
میلیون مگاوات هم عبور کرده و موضوع این 
اســت که بار شبکه افزایش یافته و برای این 
میزان مصرف سرمایه گذاری صورت نگرفته 
است. وی ادامه داد: حدود 15 سال است که 
نه دولت و  نه بخش خصوصی روی صنعت 
نیروگاهی سرمایه گذاری نکرده اند طبیعی 
است که تفاوت تولید و مصرف بالا می رود 
و خاموشی به خانه ها هم می رسد. صالحی 
گفت: باید ریشه خاموشی ها در 5 سال اخیر 
مشــخص شــود، باید بگویند چرا سرمایه 
گذاری نشده و نیروگاه ساخته نشده چرا به 
وعده ها عمل نشده است.  وی تاکید کرد: اگر 

از هم اکنون به فکر راه چاره نباشیم سال آینده 
شاهد خاموشیهای گسترده تری خواهیم بود. 
دبیر فدراسیون صادرات انرژی بیان داشت: 
وزارت نیرو تاکنون علاقه نداشته که بخش 
خصوصی وارد میدان شود چون می خواهد 
قدرت مالکیت برق دست خودش باشد در 
حالی که سهم نیروگاههای  بخش خصوصی 
6۰ درصد و دولتی ۴۰ درصد است. به گفته 
وی؛ مشــکل ناترازی قابل حل اســت ولی 
دولت اختیار خود را در قیمتگذاری واگذار 
نمی کند، تصدیگیری را به بخش خصوصی 
نمــی دهد، زمینه را آماده نمی کند که بخش 
خصوصی بتواند ســرمایه گذاری کند همه 
اینها باعث شــده امروز در این شرایط باشیم 
وگرنه مشکل بی برقی مشکل حادی نیست 
که حل نشود فقط دولت باید در نقطه ای قرار 
گیرد که همــه دولت های دنیا حضور دارند 

تــا وقتی در ایران دولت خود تاجر، خریدار، 
فروشنده و قیمتگذار برق است، مشکل حل 

نمی شود. 
صالحی گفت: اکنون هزینه توزیع برق 
در کشــور ما هر کیلووات ساعت 85 تومان 
است، وزارت نیرو هر کیلووات ساعت برق 
را بــا نرخ 133 تومــان از نیروگاه خریداری 
می کنــد و با نــرخ 15۰۰ تومــان به صنایع 
می فروشد سوال اینکه این درآمد کجا می رود 
چرا سرمایه گذاری صورت نمی گیرد؟ وی 
تاکید کرد: وزارت نیرو امســال 15۰ همت 
درآمد داشــته و می توانست با این پول باید 
سرمایه گذاری می کرد، درآمد وزارت نیرو با 
افزایش قیمت برق در بخش خانگی و  صنایع 
بالا رفته، چرا سرمایه گذاری مناسبی نکرده 
است؟ چرا شاهد نیستیم بخش خصوصی در 

بخش نیروگاهی سرمایه گذاری کند؟

گــروه اقتصادی  -یک کارشــناس 
اقتصــادی گفت: بانک مرکــزی در مرکز 
مبادله ارز و طلای ایران نیازهای متقاضیان 
را تامیــن می کنــد؛ بنابراین بــا رخ دادن 
شوک های سیاسی صرفا نرخ دلار در بازار 
غیررســمی افزایش پیدا می کند که آن هم 
فرصتی برای سواستفاده دلالان و سفته بازان 
برای نوسان گیری ایجاد می کند، بنابراین در 
روند تامین و تخصیص ارز مشــکلی ایجاد 
نمی شــود و با آرام شدن شرایط دوباره نرخ 

ارز به کانال قبلی خود بازمی گردد. مسعود 
توکلی، تحلیلگر مسائل ارزی با بیان اینکه 
در پی شهادت اسماعیل هنیه رهبر سیاسی 
حماس در تهران، بازار ارز دچار نوســانات 
اندکی شد، گفت: منطقه خاورمیانه که ایران 
در آن واقع شده به علت موقعیت خاصی که 
دارد همواره با تنش های سیاسی مواجه بوده 
که این موضوع جدیدی نیســت.  با اعلام 
خبر شــهادت رهبر سیاســی حماس نرخ 
دلار صعودی شــد؛ اما تجربه های گذشته 

ماننــد عملیات تروریســتی کرمان، حمله 
انگلیس و آمریکا به یمن، حمله سپاه به مقر 
ترورســیت ها در پاکستان و سوریه، حمله 
متقابل پاکســتان در مرز ایران و حمله رژیم 
صهیونیستی به ســوریه و شهادت فرمانده 
اطلاعات ســپاه قدس ایران در ســوریه و 

شــهادت رئیس جمهور شــهیدمان نشان 
 می دهــد که بانک مرکزی در این شــرایط 
توانســته بازار ارز را مدیریت کند؛ بنابراین 
تجربه ها اثبات کرده اســت که نوســانات 
کنونــی بازار ارز نیز بــا اقدامات این بانک 
کاهــش می یابد و نــرخ ارز دوباره به روند 

قبل از تنش برمی گردد.
توکلی اظهار کــرد: بانک مرکزی در 
مرکز مبادلــه ارز و طلای ایــران نیازهای 
متقاضیان را تامیــن می کند؛ بنابراین با رخ 
دادن شوک های سیاسی صرفا نرخ دلار در 
بازار غیررسمی افزایش پیدا می کند که آن هم 

فرصتی برای سواستفاده دلالان و سفته بازان 
برای نوسان گیری ایجاد می کند، بنابراین در 
روند تامین و تخصیص ارز مشــکلی ایجاد 
نمی شــود و با آرام شدن شرایط دوباره نرخ 

ارز به کانال قبلی خود بازمی گردد.
 هر بار بعد از رخ دادن تنش و التهابات 
سیاسی نرخ دلار به صورت موقت افزایش 
پیــدا می کند که در این شــرایط افراد غیر 
حرفــه ای اقدام به خریــد دلار می کنند؛ اما 
بــا فروکش کردن تنش های سیاســی نرخ 

دلار کاهشــی می شــود و این افراد متضرر 
می شوند. این تحلیلگر مسائل ارزی با بیان 
اینکه تامین ارز از ســمت بانک مرکزی به 
خوبی صــورت می گیرد، تاکید کرد: میزان 
تخصیص ارز در سال 1۴۰2 و اوایل امسال 
تقریبا پاسخ گوی تمامی نیازهای کشور بوده 
و این در شــرایطی اســت که ارز حاصل از 
صادرات برخی بخش ها هنوز به طور کامل 
به چرخه اقتصاد بازنمی گردد؛ بنابراین باید 

به این حوزه نیز توجه ویژه ای شود.

خاموشی به خانه ها رسید؛

۱۵۰ همت درآمد وزارت نیرو کجا رفت؟

توکلی، تحلیلگر مسائل ارزی:

با آرام شدن شرایط دوباره نرخ ارز به کانال قبلی خود بازمی گردد

سه شنبه 23 مرداد 1403، 8 صفر 1446 ،13 آگوست 2024، شماره 4528


